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عرضه سبدی تایر ممنوع شد 
 وزارت صمت در نامه ای به تایرسازان، ضمن ابلاغ 
، خواستار فروش و عرضه  ممنوعیت عرضه سبدی تایر
تایر متناسب با سفارش مشتریان شد. دفتر صنایع صنایع 
پتروشیمی و پلیمری وزارت صمت در نامه ای خطاب به 
مدیران عامل شرکت های صنایع لاستیک سازی موضوع 
ممنوعیت عرضه سبدی تایر را ابلاغ کرد. در این نامه آمده 
است: پیرو ابلاغ ممنوعیت فروش سبدی و با عنایت به 
مأموریت سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
در برخورد با متخلفین ضرورت دارد دستور فرمائید ضمن 
رعایت ضوابط ابلاغی فروش و عرضه تایر متناسب با سفارش 

مشتریان صورت پذیرد. 
 

  آزادی پول متقاضیان
 خودروهای وارداتی

 مدیر سامانه یکپارچه از آزاد شدن وجوه مسدود شده 
متقاضیان جدید خودروهای وارداتی از دیروز خبر داد و 
گفت که نتایج تخصیص نیز به زودی اعلام می شود. مهدی 
تقدسی مدیر سامانه یکپارچه فروش خودرو در گفت وگو با 
مهر در مورد اینکه ثبت نام کنندگان در آخرین دور از عرضه 
خودروهای وارداتی چه زمان تعیین تکلیف می شوند، اظهار 
کرد: سازمان توسعه تجارت ایران مسئول تعیین تکلیف 
متقاضیان است که احتمالاً فرایند تعیین زمان تخصیص 
خودرو به این افراد طی روزهای آینده اعلام خواهد شد. وی 
افزود: پس از اعلام سازمان توسعه تجارت، نتایج تخصیص 
خودرو به مشتریان در سامانه یکپارچه بارگذاری می شود. 
آزادسازی وجوه مسدود شده  تقدسی در مورد زمان 
متقاضیان به میزان ۵۰۰ میلیون تومان نیز گفت: نامه رفع 
مسدودی وجه متقاضیان جدید صادر شده و مشتریان از 
امروز می توانند وجه مسدود شده خود را برداشت کنند. 
تقدسی گفت: همچنین این هفته طرح فروش تعدادی از 
خودروهای وارداتی در سامانه یکپارچه اجرا خواهد شد. 
البته هنوز جزئیات آن مشخص نشده و به محض نهایی 

شدن اطلاعیه آن منتشر می شود. 

جزئیات پرداخت یارانه »فجرانه« به مردم
 رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها اظهار داشت: اعتباری 
که علاوه بر یارانه نقدی برای مردم واریز و از آن محل خریدها 
انجام می شود، در دور بعدی پرداخت یارانه های نقدی 
از حساب آنها کسر خواهد شد. علی عسکری در گفت وگو 
با ایلنا درباره جزئیات یارانه فجرانه اظهار داشت: در حال 
حاضر مردم یارانه ها را در تاریخ های بیستم و پنجم و سی ام 
هر ماه دریافت می کنند. حال اینکه وزارت کار اعلام کرده 
است که اعتبار دیگری علاوه بر یارانه واریز می کند که با این 
اعتبار فقط امکان خرید وجود دارد و غیر از یارانه نقدی که 
دریافت می کنند اعتباری هم برای خرید دریافت می کنند. 
وی ادامه داد: در طرح جدید شرط ۲۰۰ هزار تومان خرید از 
یارانه حذف شده و اعتبار تشویقی)۲۲۰ هزار تومانی( علاوه 
بر یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی فعلی بوده و خانوار یارانه بگیر 
به صورت مجزا یارانه نقدی خود را ماهانه دریافت خواهند 
نمود. رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها افزود: در این 
طرح میزان حمایت دولت از ۱۲۰ هزار تومان)اعتبار تشویقی 
کالابرگی( به ۲۲۰ هزار تومان افزایش می یابد و دهک های یک 
تا هفت درآمدی، مشمول اعتبار جدید بوده و یارانه بگیران 
این دهک ها می توانند با مراجعه به فروشگاه های عضو 
طرح ملّی کالابرگ الکترونیک نسبت به خرید اقلام اساسی 
و بهره مندی از این حمایت تشویقی اقدام کنند. عسکری 
درباره نحوه کسر مبلغ بیشتر از اعتبار گفت: یارانه بگیران 
متقاضی باید توجه داشته باشند قیمت روز اقلام فوق 
براساس کالاهای مرجع بوده و در خصوص کالاهایی با 
قیمت بالاتر مابه التفاوت را از محل حساب خود پرداخت 

خواهند کرد. 
 

کاهش ۴۰ درصدی تقاضا برای شیرینی
 رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، شیرینی فروشی و کافه 
قنادی تهران گفت: در سال جاری تقاضا برای شیرینی 
دست کم ۴۰ درصد نسبت به سال گذشته افت داشته و البته 
پیامدهای این امر بازار شب عید و ماه رمضان را نیز بی تاثیر 
نمی گذارد. علی بهر ه مند، رئیس اتحادیه دارندگان قنادی، 
شیرینی فروشی و کافه قنادی تهران در گفت وگو با ایلنا از 
کاهش قدرت خرید مردم برای شیرینی و دیگر محصولاتی 
گفت و توضیح داد: با  که در قنادی ها عرضه می شود، 
حذف ارز ترجیحی از واردات مواد اولیه موردنیاز برای تهیه 
شیرینی مانند آرد، شکر و روغن قیمت تمام شده تولیدات 
شیرینی فروشی ها افزایش چشمگیری پیدا کرد و این اتفاق 
سبب کاهش تقاضا و در پی آن کاهش تولید انواع شیرینی 
شد.  وی افزود: این افزایش قیمت در حالی اتفاق افتاده که 
در سال جاری به دلیل کاهش قدرت خرید مردم و کوچک 
شدن سفره آنها شیرینی از سبد خرید مردم زودتر از اقلام 
ضروری حذف شده و یا کمتر به این سبد افزوده می شود، 
در نتیجه می توان گفت صنف قنادان از کاهش قدرت خرید 
کی ها ضرر  مردم بیش تر از دیگر اصناف عرضه کننده خورا
دیده، زیرا شیرینی کالایی لوکس است و در اولویت خرید 
مردم قرار ندارد. بهره مند تصریح کرد: در سال جاری تقاضا 
برای شیرینی دست کم ۴۰ درصد نسبت به سال گذشته افت 
داشته و البته پیامدهای این امر بازار شب عید و ماه رمضان 
را نیز بی تاثیر نمی گذارد. مشاهدات شیرینی فروشان از وزن و 
مدل شیرینی ها و دیگر اقلامی که مشتریان انتخاب می کنند 
نیز تفاوت قدرت خرید آنها را در سال جاری نسبت به سال 
می شود  پیش بینی  همچنین  می دهد.  نشان  گذشته 
مقارن شدن عید نوروز با ماه رمضان مصرف انواع شیرینی 
را در نوروز امسال کاهش دهد البته زولبیا و بامیه از این 
قاعده مستثنی هستند.  وی درباره احتمال افزایش قیمت 
کنون  کائو اظهار کرد: شیرینی فروشان تا شکلات های کا
قیمت این اقلام را تغییر نداده اند، اما از آنجا که شکلات های 
کائو محصولات وارداتی هستند و از نوسان قیمت ارز تاثیر  کا
می پذیرند دور از انتظار نیست که افزایش قیمت دلار گرانی 

آنها را در پی داشته باشد. 

اخبار

ریزش ۱۸ هزار واحدی بورس 
بیش  هفته  روز  اولین  در  سرمایه  بازار   
کرد و شاخص کل به  از ۱۸ هزار واحد افت 
رقم دو میلیون و ۶۰ هزار واحد رسید. ظاهرا 
هنوز سایه ریسک های غیراقتصادی بر بازار 
بورس سنگینی می کند، اما برخی تحلیل گران 
معتقدند وضعیت تالار شیشه ای در اسفند 
بهتر از بهمن خواهد بود. بورس اوراق بهادار 
تهران، شنبه را با کاهش آغاز کرد؛ به طوری 
که شاخص کل با افت ۱۸ هزار و ۵۱۷ واحد در 
عدد دو میلیون و ۶۰ هزار و ۲۲ واحد ایستاد. 
شاخص هم وزن نیز ۶۲۲۷ واحد کاهش پیدا 
کرد و به رقم ۷۲۱ هزار و ۴۰۱ واحد رسید. تعداد 
معاملات دیروز بورس بیش از ۳۳۸ هزار فقره 
به ارزش ۵۷۳۵ میلیارد تومان بود. فولاد، شپنا، 
شتران و وبملت بیش ترین تاثیر منفی را بر 
شاخص کل داشتند. همچنین وبملت، داتام، 
کنش بودند که  فولاد و شستا از نمادهای پرترا
همگی منفی شدند. روز شنبه فرابورس ایران 
نیز ۲۵۱ واحد پایین آمد و به رقم ۲۴ هزار و ۶۱۷ 
واحد رسید. در فرابورس ۲۸۷ هزار فقره معامله 
انجام شد که ارزش آن بیش از ۳۸ هزار میلیارد 
تومان بود. بپاس، آریا، هرمز و خاور به ترتیب 
بیش ترین تاثیر را بر فرابورس ایران داشتند که 
کنش نیز  همگی قرمز شدند. از نمادهای پرترا
فنر، بیوتیک، فصبا و تلیسه بودند که بجز فصبا 
سایر نمادها سبز به کار خود پایان دادند. بازار 
سرمایه از اواخر دی ماه روند نزولی به خود 
کنون تنها سه روز  گرفته است. از ۹ بهمن نیز تا
کاری مثبت شد. به نظر می رسد این بازار هنوز 
با ریسک های غیراقتصادی دست و پنجه نرم 
می کند. بازگشت قیمت دلار از محدوده ۶۰ به 
۵۵ هزار تومان نیز در افت بازار بورس تاثیرگذار 
بوده است. با این حال، برخی تحلیل گران 
معتقدند تالار شیشه ای اسفندماه بهتری در 

مقایسه با به همن پیش رو خواهد داشت. 

اعلام آخرین قیمت انواع خودرو
و  نمایشگاه داران  اتحادیه  پیشین  رئیس   
فروشندگان خودرو گفت: کاهش قیمتی که در 
گذشته برای خودروهای ایرانی و  هفته های 
چینی رقم خورده بود همچنان پابرجاست با این 
حال بازار همچنان در رکود و معاملات حداقلی 
است. سعید موتمنی، رئیس پیشین اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو در تشریح 
آخرین وضعیت بازار خودرو به ایلنا گفت: بازار 
همچنان شرایط رکود را سپری می کند و نمی توان 
از وقوع اتفاق جدیدی خبر داد. قیمت انواع 
کتور شدن  خودرو در کل بالاست، با این حال فا
چند خودرو در هفته های پیش کاهش اندک 
قیمت ها را رقم زد اما پس از آن دیگر شاهد تغییری 
کتور شدن چند  نبوده ایم. موتمنی ادامه داد: فا
خودروی مونتاژی در هفته های گذشته توسط 
کارخانه ها قیمت این اقلام را پایین آورد اما این 
خودروها در گروه خودروهای پرتقاضای ایرانی 
قرار ندارند و حتی گاه با هدف واسطه گری و فروش 
دوباره خریداری می شوند که این تقاضا نه واقعی 
بلکه کاذب است. وی در تشریح قیمت کنونی 
خودروهای چینی اظهار کرد: لاماری که حدود 
دو هفته پیش از ۲ میلیارد تومان به حدود یک 
میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان ریزش کرده بود بر 
همین قیمت مانده و هایما از حدود یک میلیارد 
و ۷۰۰ میلیون به یک میلیارد و ۵۶۰ میلیون کاهش 
یافت. قیمت تیگو۷ نیز از دو میلیارد تومان فراتر 
رفته بود به حدود یک میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان کاهش یافته است. رئیس پیشین اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو همچنین 
شرحی از قیمت خودروهای ایرانی داد و گفت: 
دنا نیز از ۹۹۰ میلیون تومان به ۹۵۰ میلیون تومان 
ریزش قیمت پیدا کرده اند. همه این کاهش ها 
کتور شدن خودروها و تقویت عرضه  در پی فا
اتفاق افتاده شاهد درستی این ادعا تغییر نیافتن 
قیمت خودرویی مانند پژوپارس است که عرضه 
آن متوقف شده و قیمت آن از ۶۱۰ میلیون تومان 
کنون پایین نیامده است.  در یک ماه گذشته تا
موتمنی خاطرنشان کرد: محصولات سایپا همان 
کاهش قیمت ۵ میلیون تا ۶ میلیون تومانی را که 
در هفته های گذشته تجربه کرده بودند را حفظ 
کرده اند. سورن نیز حدود ۱۵ میلیون تومان 
کاهش قیمت داشته و سورن از ۶۹۵ میلیون به 
۶۸۰ میلیون تومان تغییر یافته است. دنا اتومات 
فول ۳۰ میلیون، دنا اتومات معمولی ۲۳ تومان 
و رانا پلاس ۳۰ میلیون تومان ارزان تر شده اند. 
در میان خودروهای وارداتی نیز اِلنترا نسبت به 
هفته گذشته کاهش قیمت را تجربه کرده است. 
کنش اتحادیه  وی در پاسخ به پرسش که دلیل وا
به خرید و فروش کد ملی در موضوع واردات و 
ثبت نام خودرو چیست، تصریح کرد: این کار به 
زبان ساده به این معناست که دارنده کد ملی 
حساب بانکی خود را در اختیار دیگری قرار دهد 
و امکان تبادلات مالی را برای آن شخص فراهم 
می کند؛ این کار یک جرم محسوب می شود و 
گاهانه در  گاهانه یا ناآ کسی که حساب خود را آ
اختیار دیگری قرار داده در واقع شریک جرم 
است. رئیس پیشین اتحادیه نمایشگاه داران 
گفت: صاحب حساب  فروشندگان خودرو  و 
بانکی متحمل پرداخت مالیات به دلیل تبادلات 
که به واسطه حساب بانکی او  مالی می شود 
انجام شده و در واقع کسی که قصد دارد از طریق 
کارت ملی و حساب بانکی خود به  گذاری  وا
دیگری درآمدی از این راه کسب کند بیش از آنکه 
منتفع شود متضرر می شود و در این بین وظیفه 

اتحادیه ارائه راهکار و اعلام هشدار است. 

: مشکل    آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
کمبود برق در تابستان هر سال به ویژه برای 
و  منظم  خاموشی های  و  صنایع  بخش 
نامنظم، جزء لاینفک تابستان های هر سال 
محسوب شده است که البته روند تولید را نیز با 
چالش های مختلفی مواجه می سازد. این امر 
با توجه به کاهش بارش امسال و مشکلاتی که 
نیروگاه ها با آن روبه رو خواهند شد، در تابستان 
سال آینده تشدید می شود. این درحالی است 
که نایب رئیس کمیسیون اتاق بازرگانی تهران از 
توانمندی بخش خصوصی برای حل معضل 
ناترازی برق طی مدت ۲ تا ۳ سال با حفظ منافع 
دولت در کشورخبرداده است، اما گویا پیشنهاد 
بخش خصوصی هنور در پیچ و خم امور اداری 
و بالا پایین کردن منافع و... باقی مانده و ره به 

جایی نبرده است. 
  خاموشی صنایع در 1403 ادامه دارد؟

حمیدرضا صالحی، نایب  رئیس کمیسیون 
اتاق بازرگانی تهران در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: درخصوص کمبود برق در سال آینده 
با توجه به سال کم بارش جاری، پیش بینی 
می شود که ما همچنان کمبود برق در بخش 
صنعت را داشته باشیم، اما با توجه به میزان 
کمتر مصرف برق خانگی که بالغ بر حدود ۴۰ 
درصد از تولید برق کشور است، پیش بینی 
می شود مشکلی در بخش تامین برق خانگی 
نداشته باشیم. و افزود: ما به عنوان بخش 
کرده ایم  خصوصی بارها به دولت پیشنهاد 
که توانایی حل این چالش و ناترازی برق در 
حوزه صنعت را داریم ومی توانیم طی ۲ تا ۳ 
سال این مشکل را حل کنیم اما دولت با توجه 
به استمرار مدیریت دولتی در تمام حوزه ها 
گذاری بخشی از مسئولیت ها و  نگران از وا
امور به بخش خصوصی است، در حالی که 
بخش خصوصی تا کنون ثابت کرده است که 
توانمندی های خوبی در این بخش داراست. 

که  چالشی  نیروگاه ها  رسانی  وز ر به   
درمان ندارد

او با اشاره به سرمایه گذاری های مطلوبی 
گرفته  صورت  تجدیدپذیرها  بخش  در  که 
به  زمینه  دراین  که  اقداماتی  گفت:  است 
منظور جبران کسری برق صورت گرفته است 
اما قطعاً به دلایل مختلف  مطلوب است، 
دولت قطعاً نمی تواند برای ساخت و یا حتی به 
روزرسانی نیروگاه ها اقدامی جدی به عمل آورد 
وسرمایه گذاری کند، به این ترتیب سال آینده 
نیز با خاموشی در بخش صنایع مواجه خواهیم 
بود، از این رو پیشنهاد بخش خصوصی که 
پیش از این با حضور در ساخت نیروگاه ها 
توانمندی های خود را ثابت کرده است می توان 

ناترازی برق را برطرف کرد. 
 ضرورت جداشدن از سوخت  فسیلی

هیات  عضو  صالحی،  حمیدرضا 
نمایندگان اتاق تهران، با بیان اینکه ورود برق 

تجدیدپذیرها به بورس، گام مهمی در جهت 
می شود،  محسوب  تجدیدپذیرها  توسعه 
افزود: ایران نیز باید به دلیل بحث های مربوط 
به کاهش آلودگی هوا از سوخت های فسیلی 
فاصله بگیرد، سازوکار تابلو سبز در گام نخست، 
میان تجدیدپذیرها رقابت ایجاد می کند. در 
، قیمت برق محک خورده و  واقع در این بستر
به سمت واقعی شدن سوق پیدا می کند. در 
مراحل بعدی و در سایه واقعی شدن قیمت 
انرژی، منابع بیشتری به سمت تجدیدپذیرها 
روانه خواهد شد. از طرفی ممکن است، دولت 
نیز به صرافت عرضه برق نیروگاه های حرارتی 
در بورس نیز بیفتد. عضو هیات  نمایندگان 
کرد: امسال صنایع یک  بیان  تهران،  اتاق 
درصد برق مورد نیاز خود را از طریق انرژی 
تجدیدپذیر تامین کنند. در این تکلیف قانونی، 
صنایع یا می توانند این میزان انرژی را با احداث 
نیروگاه های تجدیدپذیر تامین کنند و در غیر 
این صورت، آن را از طریق تابلوی سبز در بورس 

انرژی خریداری خواهند کرد. 
 ساخت نیروگاه توسط صنایع

او ادامه داد: در دنیا صنایعی مثل آلومینیوم 
کارخانه  نیروگاه اختصاصی دارند و نزدیک 
احداث شده تا جریان به راحتی برقرار شده 
ولی  شود،  تامین  تنش  کمترین  با  برق  و 
نمی توانیم به صنایع بگوییم چون برق کم 
کنون  است خود صنایع باید تولید کنند. ما ا
۱۰ تا ۱۲ هزار مگاوات کمبود برق داریم و باید 
حدود ۱۸ هزار مگاوات نیروگاه ایجاد کنیم تا این 
ناترازی رفع شود، باید مدل سرمایه گذاری معنا 
پیدا کند، خیلی از سرمایه گذاران، نیروگاه سازان 
و هلدینگ ها این کار را انجام می دهند ولی 
که بنا داریم تجدیدپذیرها را توسعه  زمانی 
دهیم در این صورت به صنایع اعلام می کنیم 
که مشارکت کنند و روی سقف و سیلوها پنل 

احداث کنند. این کارشناس مسئول توضیح 
داد: در تمام دنیا حتی مردم عادی در سقف 
منازل پنل خورشیدی نصب می کنند، در کشور 
ما نیز صنایع و منازل شخصی هم می توانند در 
ک، پایدار و کاهش  راستای تولید برق ایمن، پا
لایندگی نیروگاه خورشیدی احداث کنند و  آ
این رویه باید مورد تشویق واقع شود. جبران 
ک پر شود،  کمبود برق فعلی باید از مسیر برق پا
کنون نیازمند مدل جامع هستیم که هر کسی  ا
باتوجه به جایگاه خود که تولیدکننده، سازنده 
است و سرمایه گذار است؛ می تواند در تولید 
برق نقش داشته باشد از طرفی ما وظیفه داریم 
کنیم در  توسعه تجدیدپذیرها را هم دنبال 
همه دنیا این مسیر را شروع کرده اند و با سرعت 

جلو می روند. 
 بدعهدی روس ها در ساخت نیروگاه

احداث  خصوص  در  افزود:  صالحی 
نیروگاه های جدید با مشارکت روس ها از جمله 
پروژه هایی به شمار می آمد که می توانست 
بحران ناترازی برق در کشور را حل کند، اما با 
توجه به بدعهدی روس ها و عدم انجام به 
تعهداتشان، به نظر می رسد می توان با تعامل 
با بخش خصوصی به نتایج مطلوبی دست 
یابیم. او افزود: تامین حدود ۹۰۰۰ مگاوات 
برق از محل ساخت نیروگاه ها از سوی بخش 
کنون در قالب پروژه هایی چون؛ گل  صنایع تا
، فولاد مبارکه و... اجرایی شده است که  گلهر
البته فاصله ای نسبتاً زیادی تا سقف اعلام شده 
دارد ولی حتی در صورت تولید تا حد تعیین 
شده نیز نمی توان به کمبود برق در کشور و رفع 

ناترازی ها امیدوار بود. 
  عقب  ماندگی قیمت برق نسبت به تورم 

عمومی
گفتار رئیس هیات  مدیره  ابراهیم خوش 
با  برق  تولیدکننده  شرکت های  سندیکای 

بیان اینکه ناترازی درآمدی یکی از اصلی  ترین 
مشکلات صنعت برق است، گفت: سال هاست 
ج صنعت برق همخوانی ندارد  که دخل و خر
و همواره فعالان این صنعت دچار مشکلات 
گذاری  برای تامین بودجه هستند، چرا که در وا
خ برق برای  نیروگاه  ها توجهی به آزادسازی نر
مصرف کننده نشده است و از طرفی دولت حتی 
حاضر به افزایش نرخ برق به گونه  ای که چرخ 
نیروگاه بچرخد، نبوده است. این در حالی است 
که هزینه  های جاری حقوق و مزایا و نگهداری 
همچون خرید تجهیزات و قطعات با افزایش 
خ ارز افزایش سرسام  آوری یافته؛  تورم و نر
خ اغلب  کنون نر به گونه  ای که از سال ۹۶ تا
خ  کالاها بیش از ۱۰ برابر شده در صورتی که نر
برق ظرف این مدت به دو برابر رسیده است. 
او ضمن اشاره به فقدان اجرای قانون توسط 
وزارت نیرو افزود: طبق مصوبه شورای اقتصاد 
وزارت نیرو موظف بوده که ابتدای هر سال نرخ 
آمادگی و انرژی را بر اساس نرخ تسعیر ارز و تورم 
بانک مرکزی افزایش دهد. این قانون ۸ سال در 
مورد انرژی و ۱۱ سال در مورد آمادگی عملیاتی 
نشده و حتی حکم دیوان عدالت اداری را 
در این خصوص اجرا نکردند؛ این اتفاق در 
حالی می  افتد که بهای همه کالاها و خدمات 
بیش از ۱۰ برابر شده است و کسانی که با عمل 
نکردن به قانون باعث خروج سرمایه گذاران از 
این بخش استراتژیک شدند، ضربه بزرگی به 
اقتصاد کشور زدند و امروز خدمات رفاهی و 
صنعت دچار اشکالات اساسی است و کی تراز 

می شود خدا داند. 
 مشکلات دریافت تسهیلات از صندوق 

توسعه ملی
تسهیلات  دریافت  به  اشاره  با  وی 
گفت:  نیروگاه  دارها از صندوق توسعه ملی 
روزگاری برای احداث نیروگاه  ها سرمایه گذاران 
از صندوق توسعه ملی درخواست وام کردند، 
اما صندوق توسعه به دلیل اینکه سرمایه گذاری 
نیروگاه ارزی بوده و فروش برق ریالی است، 
حاضر به تامین مالی پروژه  های نیروگاهی 
نبود؛ بنابراین وزیر وقت نیرو برای تضمین 
سرمایه گذار و صندوق و بانک عامل مصوبه  ای 
سال هاست  که  کرد  تصویب  دولت  در  را 
مصوبه  اجرای  تقاضای  سرمایه گذاران 
بازپرداخت  موضوع  حل  برای  راهکاری  یا 
کسی حاضر به حل  تسهیلات را دارند، اما 
مشکل نیست. بنابراین وقتی مصوبه دولت 
اعتبار ندارد، سرمایه گذار چگونه باید اعتماد 
قرارداد  نیروگاه  کند؟! در دهه هشتاد سه 
BOT منعقد کردند، اما امروز این قراردادها که 
دولت بسته را قبول ندارند و وجه قراردادی را 
پرداخت نمی  کنند و می  خواهند سرمایه گذاری 
صورت گیرد در حالی که اولین گام در جذب 
سرمایه گذاری برای تولید برق، جلب اعتماد 

سرمایه گذار از راه اجرای تعهدات می گذرد. 

نایب رئیس کمیسیون اتاق بازرگانی تهران از حل معضل ناترازی برق در صورت موافقت دولت خبر داد

 خاموشی، عادت مرسوم صنایع و چالش تولید
   ناترازیبرقرا2سالهحلمیکنیم

  رئیس انجمن واردکنندگان موبایل با اشاره به 
ماجرای کوروش کمپانی و فروش موبایل آیفون 
به مردم با قیمت نازل و کلاهبرداری صورت گرفته 
توسط این شرکت، گفت: این شرکت اصلا مجوز 
واردات آیفون نداشته و موبایل ها را از طریق 
شرکت های واردکننده داخلی تهیه و به فروش 
رسانده است. مهدی اسدی - رئیس انجمن 
واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی - در 
گفت وگو با ایسنا، در رابطه با ماجرای فروش 

موبایل آیفون توسط شرکت کوروش کمپانی با 
قیمت بسیار کمتر از قیمت جهانی گفت: این 
شرکت اصلا دارای مجوز واردات آیفون نبوده 
و موبایل های آیفون را از طریق واردکنندگان 
داخلی تهیه کرده و در گذشته نیز دو مرتبه دفتر 
آن ها پلمب شد که متاسفانه بنا بر دلایلی که 
مطلع نیستیم، مجددا بازگشایی شد. وی در 
رابطه با تبلیغات صورت گرفته از سوی برخی 
هنرمندان سینما و همچنین ورزشکاران برای 

کلاهبرداری ها  گفت: بسیاری از  این شرکت، 
مالباختگان  و  مردم  برای  که  مشکلاتی  و 
که با  ایجاد می شود به خاطر تبلیغاتی است 
دریافت پول از سوی برخی از سلبریتی ها برای 
با  و متاسفانه  این شرکت ها صورت می گیرد 
اعتمادسازی که از سوی سلبریتی ها برای این 
شرکت ها انجام می شود، بسیاری از مردم به 
سادگی این گونه تبلیغات را باور می کنند. رئیس 
کنش  انجمن واردکنندگان موبایل در رابطه با وا

این انجمن به موضوع کوروش کمپانی گفت: 
پیگیری این موضوع در دستور کار ما قرار دارد و از 
امروز نیز با باشگاه استقلال، خانه سینما، انجمن 
صنفی بازیگران، وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و 
همچنین وزارت ورزش برای جلوگیری از این گونه 
تبلیغات رایزنی های خود را آغاز کرده ایم. اسدی 
در پایان با اشاره به انجام تبلیغات از سوی برخی 
از باشگاه های ورزشی برای شرکت های مشابه 
گر  فروش موبایل و کلاهبرداری از مردم گفت: ا
جلوی برخی از باشگاه ها در تبلیغات برای یک 
شرکت دیگر گرفته نشود، بی شک مجددا شاهد 
تکرار ماجرایی به مراتب بدتر از کوروش کمپانی 

خواهیم بود. 

کشور  کل سازمان امور مالیاتی    رئیس 
گفت: باید به سمت کاهش مالیات بر تولید 
برویم و در مقابل باید جلوی فعالیت های 
غیر مولد و دارای جنبه سفته بازی را بگیریم. 
لذا مالیات صرفا ابزار درآمدزایی نیست؛ بلکه 
ابزار مهم سیاستگذاری اقتصادی هم هست. 
سید هادی سبحانیان با بیان اینکه نباید 
کنیم  هزینه های پایدار برای دولت ایجاد 
و آن را به درآمدهای ناپایدار نفت متصل 
کنیم، گفت: به دلیل تحریم های بین المللی 
و چالش های فروش نفت، با جریان درآمدی 
ناپایدار مواجه هستیم. از منظر مبانی نظری 
نباید منابع بودجه دولت را به یک جریان 
درآمدی ناپایدار مثل نفت گره بزنیم. رئیس 
کل سازمان امور مالیاتی کشور تصریح کرد: 
نفت دارایی و سرمایه این کشور است. صرفا 
برای ما نیست، سهم نسل های آینده هم 
هست و نباید صرف امور جاری شود بلکه 
باید صرف سرمایه گذاری و جریان درآمدی 
کشور شود. معاون وزیر امور اقتصادی و 
کرد: همکاران سازمان امور  دارایی اظهار 
مالیاتی در سنگر اول تامین منابع مالی دولت 

و کشور قرار دارند. وی با بیان اینکه مردم  
هم امروز بیش از آنکه از پرداخت مالیات 
گله داشته باشند، از بی عدالتی در پرداخت 
مالیات گلایه دارند، بیان داشت: رفع معضل 
بی عدالتی، سیستمی کردن و هوشمندسازی 
نظام مالیاتی است. سبحانیان گفت: اینکه 
درست  ستانی  مالیات  سازوکار  امروز  آیا 
است؟ عادلانه است؟ متاسفانه پاسخش 
خیلی مثبت نیست. چون برخی از عوامل 
منجر به بی عدالتی می شوند. یکی از مظاهر 
بی عدالتی این است که برخورد یکسان با 
مودیان و فعالان اقتصادی صورت نمی گیرد، 
با  مالیاتی  مساله  یک  به  پاسخ  در  مردم 
جواب های متفاوت روبه رو می شوند. که با 
هوشمند شدن نظام مالیاتی از برخوردهای 
وزیر  سلیقه ای دور خواهیم شد. معاون 
اقتصاد افزود: نظام مالیاتی کشور از دهه های 
گذشته سنتی بوده و مشکلات زیادی داشته 
است. باید به سمت نظام مالیات ستانی 
مبتنی بر داده حرکت کنیم. وقتی همه چیز 
در فرایند سیستمی قرار گرفت آن وقت از نظام 
سنتی فاصله خواهیم گرفت و در یک نظام 

هوشمند و مدرن، مالیات عادلانه رسیدگی 
و اخذ خواهد شد. رئیس کل سازمان امور 
مالیات کشور خطاب به دانشجویان  بیان 
کرد: هر آنچه قانونگذار مصوب کرده سازمان 
امور مالیاتی مکلف به اجرای آن است از 
جمله مالیات بر خانه ای لوکس که در سنوات 
گذشته بر اساس قانون بودجه اجرا شده 
است. وی ادامه داد: انتظار داریم در تبیین 
این موضوع به ما کمک کنید؛ اینکه سازمان 
مالیاتی مجری قانون است و نه می تواند یک 
ریال از چیزی که معاف هست مالیات بگیرد 
و بالعکس نه از چیزی که مشمول مالیات 
هست، می تواند مالیات نگیرد. معاون وزیر 
امور اقتصادی و دارایی تصریح کرد: مطالبه 
گری اجتماعی به ویژه از سوی نخبگان و 
بخشیدن  سرعت  در  دانشگاهی  جامعه 
هوشمند  مالیاتی  نظام  سمت  به  حرکت 
کنون بسیاری از  نقش بسزایی دارد. هم ا
فرایندهای مالیاتی سیستمی و سامانه ای 
شده تا مودیان اصلا نیازی به حضور در ادارات 
مالیاتی پیدا نکنند. ما معتقدیم مودیان حتی 
المقدور به ادارات مالیاتی مراجعه نکنند تا نه 
زمانش هدر برود و نه مفسده ای اتفاق بیفتد. 
کید کرد: یکی از موضوعاتی که برای ما  وی تا
بسیار حائز اهمیت هست این است که فشار 
مالیاتی بر تولید را کم کنیم. در بسیاری از نقاط 

دنیا بار اصلی پرداخت مالیات بر ثروتمندان، 
پردرآمدها و کسانی است که مصرف بیشتری 
به  باید  ما  کرد:  بیان  سبحانیان  دارند. 
سمت کاهش مالیات بر تولید برویم. باید 
فعالیت های تولیدی و مولد و دارای ارزش 
افزوده را با مکانیسم مالیاتی ترغیب کنیم 
و در مقابل فعالیت های غیر مولد و دارای 
جنبه سفته بازی باید جلویش را بگیریم. لذا 
مالیات صرفا ابزار درآمدزایی نیست بلکه ابزار 
مهم سیاستگذاری اقتصادی هم هست. 
او یادآوری کرد: بیش از ۵۰ درصد اصناف 
است.  مطلق  صفر  مالیاتشان  مشاغل  و 
حدود یک درصد اصناف و مشاغل ۵۰ درصد 
کی  مالیات این حوزه را می پردازند. این آمار حا
از این است که رویکرد ما مالیات ستانی از 
کید  دانه درشت ها است. وی در پایان تا
کرد: معتقدیم نباید از همه مردم مالیات 
اخذ شود. باید از کسانی مالیات گرفت که 
دارای تمکن مالی هستند به همین دلیل 
در قوانین بودجه سنواتی، معافیت سالانه 
حقوق و... افزایش می یابد. مثلا امسال که 
معافیت حقوق ۱۰ میلیون تومان بود، در سال 
آینده به ۱۲ میلیون تومان افزایش یافت. در 
حوزه اصناف و مشاغل نیز که امسال درآمد 
مشمول تا ۴۷ میلیون تومان معاف بود به 

۱۴۴ میلیون تومان افزایش یافت. 

رئیس انجمن واردکنندگان موبایل: 

کوروش کمپانی اصلا مجوز واردات موبایل نداشت

رئیس سازمان مالیاتی: 

 با مالیات جلوی فعالیت های سفته بازی را می گیریم


